
Vissza Jézushoz 
6.

„Ne féljetek azoktól, akik megölik a testet, de a lelket meg nem ölhetik. Inkább attól
féljetek, aki a lelket is, meg a testet is elvesztheti a gyehennában.“ Mt 10,28

Egyetlen szót se ejtsünk erről a jézusi igéről addig, amíg a következő verseket 
hozzá nem olvassuk:  “Ugye, a veréb párja egy fillér és egy sem esik közülük a földre 
Atyátok tudtán kívül. Nektek pedig még a hajszálaitok is számon vannak tartva. Ne 
féljetek tehát; ti sok verébnél értékesebbek vagytok.“ Már maga az, hogy így a 
szövegben háromszor van szó félelemről, mutatja, hogy ezeket a verseket tényleg együtt
kell olvasni. S akkor mintha Jézus is megérezte volna, hogy tanítványai ereiben még a 
vér is meghűl, ha ő a szerető Atyjáról úgy beszél, mint aki mind a testet, mind a lelket is
elpusztíthatja. Talán azért is tette hozzá a biztatást, hogy az övéinek még a hajszálait is 
számon tartja az ő Atyja. És ha még az igazán semmiségnek számító, olcsó verebekkel 
is számol, mennyivel van nagyobb lehetősége a gondoskodásra az övéinek?

1.

Jézusnak ez az igéje abból a beszédéből való, amelyben misszióra kiküldött 
tanítványainak adott utasításokat munkájukhoz és viselkedésükhöz. Nyíltan, semmit el 
nem hallgatva, tárja fel a rájuk váró feladatot, amely nehéz, de szép is, amit  
ellenszolgáltatás elvárása nélkül kell teljesíteniök. De afelől sem hagy kétséget, hogy 
nem mindenütt lesznek szívesen látott vendégek. Sőt adódhatnak helyzetek, amelyekben
úgy érzik magukat, mint farkasok hordájába került juhok. Jóval nagyobb teret foglalnak 
el a beszédben azonban a várható nehézségek, amelyek akár el is keseríthetik őket. Ezt 
nyilván azzal a szándékkal mondja, nehogy valami romantikus jövőről álmodjanak. De 
azért is, mert biztosítja őket afelől, hogy szükség esetén tőle magától és a Szentlélektől 
mindig is segítséget kaphatnak.

Első benyomásunk tehát az kell legyen, hogy szavaival az Isten iránti 
bizalomnak kívánta megnyerni a tanítványait. Erre nekünk, embereknek mindig is 
szükségünk van. A jelenlegi világjárvány idején hatványozottan, amely emberek 
tömegeit nem csak elbizonytalanította, de nem kevesen vonták kétségbe Isten 
gondviselését is. Nem csak római katolikus forrásokból hallottuk, hogy milyen babonás 
félelemmel kevert vallásos gyakorlatokat és elméleteket dobtak piacra a szociális hálók  
segítségével és milyen erős hangot kapott az Istennel szembeni bizalmatlanság is. Ha 
lenne Isten, akkor... – általában így kezdődnek a szkeptikus, sőt szatirikus kritikák. 
Társadalmainkon leolvasható az Isten bizalomvesztése, amit csak nehezen tud eltussolni
gyülekezetek tömeges elhagyása vagy a nagyhangú, felszínes ateizmus.  

A mai igénkben szereplő verebeken mutatja meg Jézus, hogy Isten még a 
leghitványabb és legolcsóbb lényektől sem vonja meg gondoskodó szeretetét. A galileai 
szegények minimál-étlapjához tartoztak a verebek, amelyeket nagy hálókkal fogtak be 
és olcsó pénzért árultak a nyilvános piacokon. Mintha csak azt mondta volna Jézus a 
rájuk utalással, hogy Isten gondoskodása nem a nagyokon és fontosakon tájékozódik, 
hanem ő a legkisebbekre is gondol. A kép nagy biztatás és erősítés lankadó hitű és 
kételkedésre mindig is hajlamos tanítványoknak!       

2.

Mindezt el kellett mondanunk és szilárdan hinnünk, ha most már az ige kemény 
kijelentésére tekintünk: attól kell félnünk, aki mind a testet, mind a lelket is elvesztheti. 
Ez a mondat nyilván gondot okozott már az evangelistáknak is. Máté elvesztésről, 
elpusztításról tud, sőt ezt nyilván egy későbbi másoló még a „gyehennával“ is 
megerősítette, ami az első századokban nem volt része a mondatnak. Lukácsnál a 
mondat még radikálisabban olvasható: „attól féljetek, akinek azon felül, hogy megöl, 
arra is van hatalma, hogy a gyehennára vessen….“ Egy sokkal később megtalált 
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forrásiratból egy harmadik változatot is ismerünk: „Ne féljetek azoktól, akik megölhetik
a testet, de nem a lelket. Viszont annak adjátok meg a tiszteletet, aki mind a testeteket, 
mind a lelketeket kezében tartja.“ Ennek a másolónak nyilván gondot okozott a testet-
lelket elpusztító Isten, aki megöl és a pokolba is vethet. Sőt még isten-félelemről sem 
beszél, hanem isten-tiszteletről, az előtt, aki nem pokolba veti, hanem „kezében tartja“ 
mind a testet, mind a lelket.

Ha azonban figyelmesen olvassuk a Máténál található változatot, rájövünk, hogy
az mindenekelőtt nem  f e n y e g e t é s  az elpusztító, hanem  h i t v a l l á s  a teljes 
hatalommal bennünket „kézben tartó“ Istenről. Ő tényleg élet és halál ura, elannyira, 
hogy akár az életet is elpusztíthatja. Elvégre az ő teremtménye. Hát nem úgy gyúr az 
agyagból edényeket a fazekas, hogy bármikor hatalmában áll azok összetörése és 
újjáformálása? Ki tilthatja meg ezt neki? Hát nem ezt látta meg a sokat szenvedett Jób 
is, amikor – mellébeszélő „vigasztalói“ ellenében – így vallott: „Tőle van a bölcsesség 
és hatalom, övé a tanács és az értelem, tőle van az erő és a siker...“ (Jób 12,13.16). Ettől 
a hatalmastól félni lehet, de bizalommal is fordulhatunk felé: „Isten a mi oltalmunk és 
erősségünk, mindig biztos segítség a nyomorúságban“ – olvassuk a 46. zsoltárban. 
Érdemes megfigyelni, ahogy Jézus is ebben a reményben fordult imádságban Atyjához: 
„Magasztallak, Atyám, menny és föld ura...“ (Mt 11,25). Ha tehát úr voltát még Fia is 
elismeri, hogyne kötelezne ez bennünket is hálára és köszönetre? Ajánlatos a zsoltárok 
imádságait elővenni, hogy újra megtanuljuk a hálaadást. „Adjatok hálát neki, áldjátok 
nevét, mert jó az Úr, örökké tart szeretete“ (Zsolt 100,5).     

3.

Mégis be kell vallanunk, hogy nem igen tudunk mit kezdeni azzal, hogy aki  
pusztít, öl,  a t t ó l  félni kell. Itt is vegyük észre Jézus alázatos tisztelgését Az előtt, 
akinek még a nevét sem mondja ki. Az írásmagyarázat története folyamán nem mindig 
vették észre, hogy maga Isten rejtőzik az aki és az attól mögött. Ezért is tartotta magát 
sokáig a tévhit, hogy az, akiről Jézus itt beszél, nem lehet más, mint Isten „ellenlábasa“, 
a sátán. Ez azonban félreértés, hiszen Jézus, ha beszélt is ördögről vagy Belzebubról, de 
soha nem úgy, mint valami „ellenistenről“.

Valószínűleg a harmadik szövegváltozat szerzője kívánta megkerülni ezt a 
problémát úgy, hogy a köteles félelmet behelyettesítette a tisztelettel: „Adjátok meg a 
tiszteletet annak, aki mind a testeteket, mind a lelketeket kezében tartja.“ Ám 
bármennyire tetszetősnek tűnik ez a kísérlet, mégsem felel meg Jézus szókimondásának.
Ezt viszont már az apostoli levelek szerzői is így értették, a maga radikalitásában. 
Például sajátosan kapcsolta össze a félelmet a reménységgel Péter első levelében: 
„...félelemmel töltsétek el jövevénységetek idejét… hogy hitetek Istenben vetett 
reménység is legyen“ (1 Pt 1,17-21). Félelmen itt nyilván istenfélelmet kell érteni, 
amely meghatározza egész életutunkat, tehát „a jövevénységünk idejét“. Ugyanakkor ez
nem mehet a hit rovására, mert az nem vezetne az Istenbe vetett reménységhez, sőt 
össze is törné azt.  

Pál apostol pedig az üdvösség félelemmel és rettegéssel való munkálását tartja a 
Krisztus híve egyetlen legitim magatartásának: „...félelemmel és rettegéssel  
munkáljátok üdvösségeteket, mert Isten az, aki munkálja bennetek, mind az akarást, 
mind a cselekvést…“ (Fil 2, 12-13) Vagyis: Isten a cselekvő, de nekünk kötelességünk 
ezt az ő rajtunk végzett munkáját a legteljesebb alázattal és tisztelettel fogadnunk.  
Lukács pedig úgy tudósít a pünkösdi gyülekezet fejlődéséről, hogy annak egyik 
jellemzője éppen az istenfélelem volt: „ ...az egyháznak békessége volt: eközben épült, 
az Úr félelmében járt és a Szentlélek segítségével számban is gyarapodott“ (ApCsel 
9,31).

Látjuk tehát, hogy már a korai kereszténység alapállását is megszabta az 
istenfélelem. Azt pedig csak modern-kori félreértés próbálja elhitetni velünk, hogy 
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abban merül ki a kereszténység, hogy hisz a jó és szerető Istenben. Ez lehet igaz, de 
elhallgatja Istennek azt az „oldalát“, amely tiszteletet, netán félelmet is kiválthat 
belőlünk. Okkal fogalmazta meg a modern valláskutató, hogy az istenhit tehet 
lelkesítővé és megragadóvá, de akár még félelmet keltővé is. A reformátor Luther már 
ennek tudatában kezdte mind a tíz parancsolat magyarázatát így: „Istent féljük és 
szeressük…“ Ami nem jelent kevesebbet, minthogy a mindenek Urának megadjuk a 
neki egyedül kijáró tiszteletet, s tesszük ezt szeretettel és nem duzzogva, kényszer alatt. 

Végül egy apróságra figyeljünk: Jézus nem azt mondja, hogy Isten mind a testet,
mind a lelket elpusztítja, hanem hogy ezt akár meg is  t e h e t n é , mert hatalma van 
hozzá. De  n e m   t e s z i!  Éppen ellenkezőleg: utána jár minden elveszni induló vagy 
már a veszedelembe süppedt eltévelyedettnek. Hiszen „azt akarja, hogy minden ember 
üdvözüljön és az igazság ismeretére eljusson“ (1Tim 2,4). Ezért üdvözítő Istenünket 
tisztelni kell és szeretni szabad. Ámen

Gémes István
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